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آق�اي فروزنده زم�ان زيادي ت�ا انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي باقي نمانده است. 
شما از فعالان باسابقه سياسي در ايثارگران و 
هم اكنون در شانا هستيد. راهبرد انتخاباتي 
اين دو نهاد حزبي ب�راي انتخابات پيش رو 

چيست؟
 به نظر من راهبرد نيروه��اي انقلاب در انتخابات پيش رو 
همان چهار راهبردي اس��ت كه مقام معظ��م رهبري در 
مورد اين انتخابات بيان كردند. اين چهار راهبرد عبارتند 
از: س��لامت، امنيت، مش��اركت و رقابت كه مدنظر همه 
نيروهاي انقلابي است. شوراي ائتلاف و جمعيت ايثارگران 
همانند ساير نيروهاي اصولگرا اولين و مهم ترين دغدغه اي 
كه دارن��د، افزايش مش��اركت مردم در انتخابات اس��ت. 
مشاركت جزو مهم ترين مسائل انتخابات مجلس است و 
پشتوانه نظام محسوب مي شود. هم امام خميني)ره( و هم 
رهبر معظم انقلاب اسلامي همواره تأكيد بر حضور مردم 
داشته اند و دارند، چون نظام جمهوري اسلامي يك نظام 
مردمي اس��ت و حضور مردم مهم ترين مؤلفه قدرت آن 
محسوب مي شود. خب الحمدلله مردم در 22بهمن نشان 
دادند پا به ركاب و در ميدان هستند، پس اولين رسالت و 
وظيفه اي كه همه تشكل ها دارند و دوستان ما هم بايد به 
آن توجه كنند، افزايش مشاركت است. مسئله مهم ديگر 
در اين انتخابات رقابت است. طبيعتاً رقابت حق همه است و 
اينكه همه بتوانند در صحنه حضور پيدا كنند. خوشبختانه 
شوراي نگهبان فضاي خوبي را فراهم كرده است و رقابت 
گسترده اي در سطح كشور وجود دارد و بايد همه نيروهايي 
كه نسبت به انقلاب دغدغه و ولايت فقيه را قبول دارند، وارد 
صحنه انتخابات شوند و با همگرايي عمل كنند. امروز مردم 
متوجه مي شوند كه چه تشكلي براي كشور برنامه دارد و 
در چه مقطع حساس و مهمي هستيم. مردم مي دانند كه 
كليد حل مشكلات مشاركت در انتخابات است، مخصوصاً 
مش��كلاتي كه در حوزه فرهنگي و اقتصادي وجود دارد. 
مجلس نقش كليدي و ريل گذار بر عهده دارد و اگر بتوانيم 
مجلسی كارآمد تشكيل دهيم، بسياري از مسائل كشور 
حل خواهد شد، بنابراين اصل بر همه تشكل ها مخصوصاً 
ش��وراي ائتلاف اين اس��ت كه بتوانند زمينه مشاركت را 
فراهم كنند و با ايجاد وحدت حداكثري در بين نيروهاي 

انقلاب، مجلس توانمند شكل دهند. 
پ�س ش�ما همچن�ان معتق�د ب�ه وحدت 
حداكثري هس�تيد؟ چراك�ه برخي  درون 
نيروهاي اصولگرا معتقد هستند اگر رقابت 
درون گفتماني هم شكل گيرد، بد نيست و 
نبايد از رقابت درون گفتماني هراس داشته 
باش�يم، مخصوصاً زماني كه اصلاح طلبان 
حضور پررنگي در انتخابات ندارند. نظر شما 

در اين زمينه چيست؟
من با وحدت حداكثري موافق هس��تم چراكه هر چقدر 
نيروهاي انق��لاب باهم وحدت كنن��د، كارآمدي مجلس 
افزايش پيدا مي كند. اينكه تعدادي ب��ه مجلس راه پيدا 
كنند، يك حرف است، اما اينكه تيم متشكل در مجلس 
فراكسيون قوي ايجاد كنند و ايده هاي قوي داشته باشند 
و منسجم عمل كنند، مسئله ديگري است. مجلس محل 
كار تيمي اس��ت و در كار تيمي تشكيلات مهم است. اگر 
قبل از انتخابات بين نيروهاي انق��لاب اختلافي ايجاد و 
اين اختلافات به مجلس منتقل ش��ود، به ش��كل گيري 
فراكسيون هاي مختلفي منجر مي شود و اين امر كارآمدي 
مجلس را تحت تأثير قرار مي دهد، چون مجلس محل كار 
فردي نيست، بايد يك كار فراكسيوني و قوي انجام شود. 
افراد بايد منسجم و هم نظر باشند تا كارآمدي مجلس بالا 
رود. امروز توق��ع مردم از همه نهاده��ا از جمله مجلس و 
دولت كارآمدي است. ما در حال حاضر يك فرصت تاريخي 
در اختيار داريم، ب��ه اين معنا كه از نظ��ر راهبردي نظام 
جمهوري اسلامي در اوج است و در منطقه و جهان حرف 
اول را مي زند. در حال حاضر شاهد شكست روشن امريكا 
و اسرائيل هستيم. برعكس گفتمان انقلاب اسلامي جاي 
خود را در همه جا باز كرده است. خب تقويت اين راهبرد به 
كارآمدي داخل وابسته است. بايد مجلس و دولت منسجم 

كار كنند تا از دل اين انسجام كارآمدي شكل گيرد. 
كس�اني كه رقابت درون گفتمان�ي را طرح 
مي كنن�د، نگران عدم ش�كل گيري رقابت 
در انتخابات مجلس هس�تند. ش�ما كه به 
دنبال ايده وحدت حداكثري هستيد، با اين 

راهبرد نگران رقابت نيستيد؟
به نظر من به اندازه كافي گرايش هاي مختلف و مخصوصاً 
اصلاح طلبان در انتخابات حضور دارند و در ميدان هستند 

و رقابت شكل مي گيرد. 
پس اينكه مي گويند نامزد نداريم را ش�ما 

قبول نداريد؟
نه من قبول ن��دارم. پيش بيني من اين اس��ت كه رقابت 
بين جريان اصولگرا و اصلاح طلبان شكل مي گيرد، البته 
در مسئله مشاركت عملكرد دس��تگاه ها هم مؤثر است، 
مخصوصاً رس��انه هاي ما كه چقدر بتوانند مسائل را براي 
مردم تبيين كنند. ما اميدوار هستيم هم مشاركت اتفاق 

بيفتد و هم رقابت قابل قبول شكل گيرد. 
باتوجه به جميع جهات و در وضعيت فعلي 
پيش بين�ي ش�ما از مي�زان مش�اركت در 
انتخابات آتي چيست؟ چون برخي  مدعي 
هستند ميزان مشاركت مردم پايين است؟

شوراي نگهبان تازه اسامي نهايي را اعلام كرده است، اما 
با وجود اين نظرسنجي ها نشان مي دهد نسبت به گذشته 
وضع بهتر شده و ميزان مش��اركت چند درصدي افزايش 
پيدا كرده است. هنوز فرصت خوبي هم تا انتخابات داريم 
و هميش��ه 10روز آخر انتخابات تبليغات شروع مي شود 
و فضاي انتخابات در كش��ور قدرت مي گي��رد، يعني در 
10روز آخر بين 20 تا 30 درصد به ميزان مشاركت در آن 
مقطع افزوده مي شود. نكته ديگري كه در مورد انتخابات 
مجلس بايد مورد توجه قرار گيرد، اين است كه انتخابات 
مجلس در مناطق مختلف كش��ور براي مردم انگيزه هاي 
مختلفي توليد مي كند و براي مردم اي��ن انتخابات مهم 
است، مخصوصاً در حوزه هاي انتخاباتي تك نفره يا دونفره 
اگر نماينده بتواند كارآمد باش��د، تأثير زيادي در فضاي 
انتخابيه خود مي گذارد. وظيفه نظارت بر مجريان هم بر 
عهده مجلس اس��ت. نماينده به وزرا رأي اعتماد مي دهد 
و وزرا بايد در مقابل نمايندگان پاسخگو باشند، بنابراين 

فرد كارآمد مي تواند بس��يار مفيد واقع شود. من معتقدم 
مش��اركت در انتخابات مجل��س افزايش پي��دا مي كند. 
راهپيمايي 22بهمن هم نشان داد مردم شرايط كشور و 
نظام را خوب درك مي كنند. مشاركت در انتخابات بدون 
ترديد يك مؤلفه قدرت در كش��ور است. به يمن تحولات 
غزه مسائل بيش از گذشته براي مردم روشن شده است. 
ما نبايد بر اساس احتمالات حركت كنيم. وحدت براي ما 
يك مسئله راهبردي است. وحدت به مردم اميد مي دهد 
و آنها را از سرگرداني خارج مي كند. رقابت درون گفتماني 
مردم را دچار سرگرداني و ابهام مي كند. وحدت حداكثري 

در جبهه انقلاب يك اصل است. 
در حال حاضر شاهد چهار جريان در اردوگاه 
اصولگرايي هستيم؛ شريان، پايداري، شانا 
و ش�وراي وحدت. با توجه ب�ه اين تكثر آيا 
اميدوار به رس�يدن به وح�دت حداكثري 
هس�تيد؟ چراكه هر كدام از اين جريان ها 
هم فعلًا س�از خود را مي زنند و زمين بازي 

مخصوص خود را طراحي كرده اند. 
وزن اين چهار جريان يكسان نيست. وزن شوراي ائتلاف از 
بقيه بالاتر و محور وحدت است چراكه متشكل از حداقل 
20حزب و گروه هاي اجتماعي مختلف است و وزن بالايي 
دارد. شانا عملكرد بس��يار خوب و روش��ني در انتخابات 
مجلس1398 و 1400 داش��ت، بنابراين س��تون خيمه 
جريان اصولگرايي شانا است. بقيه هم وزني دارند، نه وزني 
كه بگوييم برابر با وزن ش��وراي ائتلاف باشد، راه هم براي 
ديگر جريانات باز است كه بيايند و با ما وحدت كنند. من 
خيلي نگران وحدت نيستم چراكه صحنه را چهار جريان 
نمي بينم، بلكه معتقدم جريان مركزي و قدرتمندي وجود 
دارد و آن هم شانا اس��ت. حالا ديگر جريان هاي جديد و 
تازه اي هم هس��تند كه چهار نفر هم دور هم جمع شده و 

حزبي تشكيل داده اند، چه اشكالي دارد. 
با اين رويكرد و تحليل نگران نيس�تيد به 
انحصار طلبي متهم ش�ويد؟ چون ش�انا را 
محور عنوان كرديد كه ديگ�ران بايد با آن 

وحدت كنند. 
مگر مي ش��ود در جايي كه 40حزب وجود دارد، انحصار 
ايجاد ش��ود. ديگران به دنبال انحصار هس��تند. وقتي از 
جمع جدا ش��وند و بقيه را به وحدت با خود دعوت كنند، 
انحصارگرايي است. احزاب عضو شانا داراي عقبه و اعتبار 
هس��تند و مردم به آنها اعتماد دارند. بالاخره اين مجلس 
انقلابي كه رهبري دو بار فرمودند، انقلابي است، خروجي 
شاناس��ت. دولت انقلابي كه در اين دو سال هم قدم هاي 
بسيار بزرگي برداشته، خروجي همين شوراي ائتلاف است. 
شوراي شهر خروجي همين شوراي ائتلاف است. شوراي 

ائتلاف عملكردی موفق داشته است. 
پس نگران وحدت نيستيد؟

مي خواهم بگويم كه جريان ائتلاف شكل گرفته و كار كرده 
و خروجي داشته و راه هم براي ديگران باز است كه با شانا 
ائتلاف كنند، عده اي جدا شده اند و ساز جدايي مي زنند، 

اين مسير مشكلي را حل نمي كند. 
شانا همواره ادعا داشته است مي خواهد چتر 
فراگيري باشد، چرا نتوانست برخي احزاب 
را جذب كند؟ مشكل از شانا بود يا آنهايي كه 

راه جدا از شانا را برگزيدند؟
برخي دوست نداشتند در شانا باش��ند و بايد از خودشان 
بپرسيد. ش��وراي ائتلاف بس��ترش فراهم است. شوراي 
ائتلاف نمي تواند اين مسئله را بپذيرد كه عده اي بيان كنند 
بياييد با ما وحدت كنيد. وحدت يعني بايد انعطاف پذيري 

داشته باشند. 
آقاي متكي، س�خنگوي ش�وراي وحدت 
در گفت وگو با »جوان« معتقد بود ش�وراي 
ائتلاف دچار غرور ش�ده اس�ت. آيا شما را 

غرور گرفته است؟
من حرفي ندارم و جواب نمي دهم. درهاي شوراي ائتلاف 
به روي همه باز است، اگر خواستند تشريف بياورند، اگر هم 

نيامدند، اصلًا مهم نيست. 
چرا ش�وراي ائتلاف نتوانس�ت در انتخاب 
مجلس سال1398 به سازوكار خود پايبند 
بماند. همين امر به انتقاداتي به شانا منجر 
شد، چون ش�انا براي وحدت با پايداري از 
س�ازوكار خود عدول ك�رد و اختلافات از 
همين جا آغاز شد و اعضاي شوراي وحدت 

همين نقطه را عامل جدايي خود مي دانند.
در شانا س��ازوكار بسيار خوبي چيده ش��ده است. امسال 
هم همين سازوكار دنبال مي ش��ود و بيش از هزارنفر در 
سايت شوراي ائتلاف ثبت نام كرده اند. ما فهرستی 30نفره 
مي خواهيم. با توجه به ش��رايط و اقتضائات ممكن است 
مصلحت هايي اعمال شود، به عنوان مثال سال1398 به 
خاطر وحدت و پذيرش دوس��تان پايداري انعطاف نشان 
داديم. اين به معني نابودشدن سازوكار نيست. امسال من 
هم مسئول يكي از كميته ها بودم و افراد بسيار توانمندي 
را شناسايي كرديم. ما به سازوكار خود پايبند هستيم اما 

مصلحت ها را هم در نظر مي گيريم. 
بهتر نيس�ت اجازه داده ش�ود هر جرياني 
فهرس�ت خود را بدهد ت�ا وزن هر جرياني 
مشخص شود و از تأكيد بر وحدت حداكثري 

عدول شود؟

يك زمان��ي ض��رورت دارد وحدت كنيم ك��ه اينجا اصلًا 
وزن كشي معنا ندارد و اصل وحدت است. مهم اين است كه 
فهرست جريان اصولگرا رأي بياورد و مؤثر باشد، بنابراين 
انتخابات موقع وزن كشي نيست. حالا اگر كسي هم نپذيرد، 
خب برود فهرست بدهد تا وزن هر جرياني مشخص شود. 
ما نگران اين مس��ائل نيس��تيم، چون به پايگاه رأي خود 

اطمينان و اعتماد داريم. 
چند درص�د فهرس�ت ش�انا ب�ه نس�بت 

سال1398 تغيير خواهد كرد؟
فعلًا نمي دانيم، اما رويكرد ما تحولي اس��ت. قطعاً تغيير 
داريم. مجلس يازدهم انقلابي است، بنابراين نمي توانيم 
بگوييم همه را بايد تغيير دهيم. مجلس يازدهم نمره خوبي 
دارد و نمايندگان هم نمره خوبي كسب كرده اند ولي تغيير 

داريم، اما ميزان آن مشخص نيست. 
برخي رسانه هاي اصلاح طلب ادعا كرده اند 
بين طيف آقاي قاليباف و زاكاني اختلافات 
زيادي وجود دارد. ش�ما اين اخبار را تأييد 

مي كنيد يا خير؟
اين حرف ها آرزوي اينهاست. آقاي زاكاني و قاليباف هيچ 
اختلافي باهم ندارند. ما معتقديم حماي��ت از قاليباف و 
رئيسي ضرورت است. همه باهم منسجم هستند. ان شاءالله 
مجلس آينده هم مجلسي كارآمد، قوي و پشتيبان دولت 
خواهد بود چراكه خدمت بيشتر حق مردم است و سرمايه 
اجتماعي كش��ور را تقويت مي كند. كش��ور هشت سال 
دس��ت اصلاح طلبان بود و آنها كش��ور را به عقب راندند. 
تعارف هم نداريم، دولت آق��اي روحاني و عناصري كه در 
مجلس دهم بودند، نه تنها كشور را جلو نبردند بلكه عقب 
نگه داشتند. شما هشت سال در حكمراني كار نكنيد و در 
مسائل عقب بيفتيد و با عمل خود ركود به وجود بياوريد، 
نتيجه اين مي ش��ود ك��ه هرچقدر هم كه كار مي ش��ود، 
نمي توان جبران كرد. نمي دانم اصلاح طلبان با چه رويي 
اين حرف ها را مي زنند. نكته ديگري هم بايد عرض كنم، 
اينكه دوس��تان اگر نقدي هم به ش��خصيت هاي انقلابي 
دارند، خصوصي بگويند و نياز نيست به مطبوعات بگويند. 

من در حال حاضر وضعي��ت جبهه انقلاب را خيلي خوب 
مي دانم. هيچ نگراني ای نداريم و انسجام بالايي وجود دارد. 
كس��ي كه تخريب مي كند، اول خود را تخريب مي كند و 
نبايد در زمين دش��من بازي كنيم، بلكه به جاي تخريب 
ش��خصيت هاي جبهه انقلاب بايد ح��رف اثباتي بزنيم و 
بگوييم براي اداره كش��ور چه س��رمايه اي داريم. خيلي 
وقت ها ما را متهم به پدرخواندگي كرده اند، در حالي كه 
دوسوم اعضاي شوراي ائتلاف جوان ها هستند. اين همين 
شوراي ائتلاف بود كه در مجلس و شوراي شهر فهرستی 
جوان بست. افراطي نبايد برخورد كنيم، بايد هم به جوانان 
و هم به افراد باتجربه ميدان دهيم تا از دانش و تجربه آنها 
استفاده كنيم. صرفاً همه افراد جوان يا باتجربه باشند، به 
درد مجلس نمي خورد. ما گردش نخبگان را با يك فضاي 

منطقي قبول داريم. 
نقدي ك�ه همواره ب�ر احزاب در كش�ور ما 
وارد است، اينكه افرادي را به مردم معرفي 
مي كنند و آن افراد هم رأي مي آورند، بعد از 
انتخابات اما رابطه آن حزب با منتخبان قطع 
مي شود و مردم هم نمي دانند مطالبات خود 
را با چه كس�ي طرح كنند. آيا در شانا براي 
اين مس�ئله فكري كرده ايد يا خير و بعد از 
انتخابات نظارتي بر نمايندگان عضو ش�انا 

داريد يا كاملًا فضا رها مي شود؟
 در دوره هاي گذش��ته معمولاً اينطوري بود كه ارتباطي 
وجود نداشت و بعد از انتخابات همه چيز رها مي شد، اما در 
حال حاضر در شانا اينگونه نيست. بعد از انتخابات مجلس 
يازدهم ما دو هفته يك بار با نمايندگان عضو شانا جلسه 
داشتيم و موضوعات و عملكرد افراد را ارزيابي مي كرديم. 
به عنوان امين مردم كه به ما اعتماد كردند، وظيفه داريم 
به نمايندگان كمك كنيم و در كانون هاي تخصصي به اين 
افراد مشورت مي دهيم. آقا فرمودند مجلس انقلابي. خب 
اين امر نشان مي دهد شوراي ائتلاف عملكرد خوبي داشته 
است، البته به اين حد قانع نيستيم و بايد بهتر شويم. بعد 
از انتخابات هم قطعاً بر افرادي كه از س��وي شانا معرفي و 
نماينده مجلس ش��وند، نظارت خواهيم داشت و كمك 

خواهيم كرد به وظايف خود عمل كنند. 
بح�ث آخ�ر خودم�ان در اي�ن مصاحبه را 
ب�ه راهبرده�اي انتخابات�ي اصلاح طلبان 
اختصاص دهيم. در همين اواخر با دو راهبرد 
انتخابات�ي مختلف از س�وي اصلاح طلبان 
مواجه ش�ديم. جبهه اصلاح�ات كه حزب 
اتحاد ملت در آن دس�ت بالا را دارد، اعلام 
كرد فهرستي براي انتخابات منتشر نخواهد 
كرد. در مقابل طيف ديگر بيانيه »روزنه« را 
منتشر و اعلام كرد از حق رأي نبايد گذشت. 
تحليل ش�ما از اي�ن اختلاف�ات در جريان 

اصلاح طلبي چيست؟
بالاخره انقلاب يك چارچوب و اصولي دارد و مردم براي 
اين اصول شهيد داده اند و پاي كار انقلاب هستند. انقلاب 
هم در انحصار هيچ جرياني نيست. مردم نظام و ولايت فقيه 
را دوست دارند و بر عملكرد ما مس��ئولان ايراد دارند. هر 
جرياني كه بخواهد در چارچوب نظام در قدرت باشد، بايد 
اين اصول را بپذيرد. بعضي از اصلاح طلبان اپوزيسيون نظام 
شدند، همين ها منشأ فتنه1388 شدند و همه مي دانيم 
اين افراد چه كارهايی كردند. در جريان شورش هاي مهسا 
اميني تعدادي از اينها هم حضور داشتند و رسماً ضدانقلاب 
شدند. كسي كه كشور را به بحران بكشد و مورد حمايت 
امريكا و اسرائيل باشد، ديگر خودي نيست، اينها غيرخودي 
هس��تند.  نظام هيچ وقت به دنبال حذف اصلاحات يا هر 
جريان ديگري نبوده اس��ت. هر جرياني كه قرار است در 
مجموعه نظام فعاليت كند، بايد اصول نظام را قبول داشته 
باشد. اين دوستاني كه از اصلاح طلبان در صحنه مانده اند، 
بايد از آنان تشكر كرد. اينها به اصول پايبند باشند و فعاليت 
خود را ادامه دهند و واقعيت ها را ب��ه مردم بگويند. يكي 
از واقعيت هاي انقلاب استكبارس��تيزي است. دوباره در 

انتخابات مسئله اعتماد به امريكا را مطرح نكنند. 
نظر شما در مورد طيف راديكال اصلاح طلبان 

كه انتخابات را تحريم كردند، چيست؟
مردم با كسي تعارف ندارند. اصل اين انقلاب مردم هستند. 
جريانات سياسي در درياي مردم حذف مي شوند، من اگر 
خود را به اين دريا وصل كردم، مان��دگار خواهم بود. اگر 
اينها بيايند هم بر مشاركت تأثيري ندارند. مشاركت تابع 
اين مسائل نيس��ت، بلكه تابع فهم و برداشت مردم است. 
جريانات غزه خيلي چيزها را براي مردم روشن كرد، چهره 
ليبرال دموكراسي و سرمايه داري را براي مردم روشن كرد 
كه اينها كودك ك��ش و جنايتكار هس��تند. اينها افرادی 
وحشي هستند كه لباس تمدن بر تن كرده اند. شما ديديد 
كه مردم در تشييع سردار سليماني چه كردند. امريكا ديد 
كه شهيد سليماني از سردارس��ليماني براي آنان بيشتر 
خطر دارد. شهيد بهشتي مي فرمودند: ما سوار قطار انقلاب 
هستيم و بايد مراقبت كنيم تا ايستگاه آخر سوار اين قطار 
بمانيم. كساني كه امروز با تحريم انتخابات در زمين امريكا 

و اسرائيل بازي مي كنند خسر الدنيا و الاخره هستند. 
برخي از تحليلگران و كارشناسان معتقدند 
اصلاح طلبان چ�ون رأي ندارن�د، وارد اين 

بازي هاي انتخاباتي شده اند؟
بله رأي ندارند، اگر رأي داش��تند كه ش��ركت مي كردند. 
دوم خردادي ه��ا ديكتاتور ترين آدم ها هس��تند؛ هر موقع 
در انتخابات پيروز مي شدند، آبدارچي ادارات را هم عوض 
مي كردند و به هيچ كس رحم نمي كردند؛ چه زمان آقاي 
خاتمي، چه زمان روحاني. به ش��دت دنبال اين بودند كه 
مديران نوكيسه شكل دهند، اكثرش��ان مديران نوكيسه 
ش��دند و به اصول انقلاب خدش��ه وارد كردند. اينها يك 
جريان افراطي دارند كه با انقلاب مشكل دارند. روشنفكراني 
هستند كه عين ليبرال ها و ضدانقلاب فكر مي كنند. اينها 

اصلًا صلاحيت حضور در انتخابات را ندارند. 
س�ؤال آخر را هم در اين زمينه بپرسم. آيا 
نگاه شما به شريان اين اس�ت كه دولت به 
دنبال دخالت در انتخابات اس�ت، همانطور 

كه اصلاح طلبان تحليل مي كنند؟
خير، ما قبول نداريم. راهبرد دولت ايجاد مشاركت و رقابت 
اس��ت و همانطور كه آقاي رئيس��ي اعلام كرد، بعضي ها 
مي خواهند بي جهت دولت را در انتخابات دخالت دهند كه 

او هم به شدت مخالفت كرده است. 

انتخابات مجلس دوازدهم درگفت وگوي تفصيلي »جوان« با لطف الله فروزنده

 تنوع نامزدها در حدی هست که 
رقابت اصولگرایی-اصلاح طلبی شکل بگیرد
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لطف الله فروزنده از فعالان سياس�ي باس�ابقه در جريان اصولگرايي اس�ت. مبدأ 
فعاليت حزبي او جمعيت ايثارگران اس�ت؛ جمعيتي كه در كنار جمعيت جانبازان 
و رهپويان، جبهه تحول خواهان را تش�كيل دادند. جبهه تحول خواهان نسل دوم 
جريان اصولگراي�ي را نمايندگي مي كند. امروزه ش�اخص ترين چه�ره اين جبهه 
عليرضا زاكاني، شهردار تهران است. فروزنده اكنون معاون مالي و اقتصاد شهري 
شهرداري تهران است، ولی ما به صفت حزبي و عضويت در »شانا« )شوراي ائتلاف 
نيروهاي انقلاب( با او گفت وگو كرديم. او مدافع سرس�خت »ش�انا« و معتقد است 
عملكرد موفق شانا در انتخابات مجلس يازدهم و رياست جمهوري سيزدهم باعث 
شده است همچنان شانا وزن بالاتری از بقيه رقباي درون جرياني خود داشته باشد، 
براي همين هم مي گويد كه درهاي ش�انا باز اس�ت، اما اگر هم دوس�تان نيامدند، 

مهم نيس�ت. نگران وحدت نيس�ت و وقتي مي پرسم نگران نيس�تيد كه متهم به 
انحصار طلبي ش�ويد، مي گويد: »جبهه اي كه 40حزب و تش�كل عضو آن هستند، 
چگونه مي تواند انحصار طلب باش�د؟« اختلافات بين طيف زاكاني و قاليباف را رد 
مي كند و داستان اين اختلافات را قصه هاي شب هاي ناآرام اصلاح طلبان مي خواند 
كه اين روزه�ا بين برنظام ب�ودن يا بانظام ب�ودن دچار اختلافات عميقي هس�تند 
و روزنه گش�ايي از گره فروبس�ته اصلاح طلبان حتي از دس�ت سيدخندان ش�ان 
هم برنمي آيد. بخش پايان�ي گفت وگو به تحليل رويك�رد انتخاباتي اصلاح طلبان 
اختصاص دارد. فروزنده معتقد اس�ت برخي از اصلاح طلبان ديگر خودي نيستند 
و بايد آنان را ضدانقلاب نامي�د و اينكه رأي ندارند و براي همي�ن دنبال بازي هاي 
سياسي افتاده اند تا ضعف هاي خود را جبران كنند يا اينكه از ديده مردم بپوشانند. 

جعفر برزگر
  گفت وگو

امروز توقع مردم از هم�ه نهادها از 
جمله مجلس و دولت كارآمدي است. 
ما در حال حاضر يك فرصت تاريخي 
در اختيار داريم، به اين معنا كه از نظر 
راهبردي نظام جمهوري اسلامي در 
اوج است و در منطقه و جهان حرف 
اول را مي زند. در حال حاضر شاهد 
شكست روش�ن امريكا و اسرائيل 
هس�تيم. برعكس گفتمان انقلاب 
اس�لامي جاي خود را در همه جا باز 
كرده است. خب تقويت اين راهبرد 
به كارآمدي داخل وابس�ته اس�ت

راهپيماي�ي 22بهم�ن هم نش�ان 
داد مردم ش�رايط كش�ور و نظام را 
خوب درك مي كنند. مش�اركت در 
انتخاب�ات بدون تردي�د يك مؤلفه 
ق�درت در كش�ور اس�ت. ب�ه يمن 
تحولات غزه مسائل بيش از گذشته 
براي مردم روش�ن ش�ده است. ما 
نبايد بر اس�اس احتم�الات حركت 
كنيم. وحدت براي ما يك مس�ئله 
راهبردي اس�ت. وحدت ب�ه مردم 
اميد مي دهد و آنها را از سرگرداني 
خارج مي كند. رقابت درون گفتماني 
مردم را دچ�ار س�رگرداني و ابهام 
مي كن�د. وح�دت حداكث�ري در 
جبه�ه انق�لاب ي�ك اص�ل اس�ت

ستون خيمه جريان اصولگرايي شانا 
اس�ت. بقيه هم وزني دارند، نه وزني 
كه بگوييم برابر با وزن شوراي ائتلاف 
باشد، راه هم براي ديگر جريانات باز 
است كه بيايند و با ما وحدت كنند. من 
خيلي نگران وحدت نيس�تم چراكه 
صحنه را چهار جريان نمي بينم، بلكه 
معتقدم جريان مركزي و قدرتمندي 
وج�ود دارد و آن ه�م ش�انا اس�ت

دس�ت  س�ال  هش�ت  كش�ور 
اصلاح طلبان ب�ود و آنها كش�ور را 
به عقب راندند. تع�ارف هم نداريم، 
دولت آقاي روحاني و عناصري كه در 
مجلس دهم بودند، نه تنها كشور را 
جلو نبردند بلكه عقب نگه داشتند. 
شما هشت س�ال در حكمراني كار 
نكنيد و در مسائل عقب بيفتيد و با 
عمل خود ركود به وج�ود بياوريد، 
نتيجه اين مي شود كه هرچقدر هم 
كه كار مي شود، نمي توان جبران كرد

بعضي از اصلاح طلبان اپوزيسيون 
نظ�ام ش�دند، همين ه�ا منش�أ 
فتنه1388 ش�دند و همه مي دانيم 
اي�ن اف�راد چ�ه كارهاي�ی كردند. 
در جري�ان ش�ورش هاي مهس�ا 
اميني تعدادي از اينه�ا هم حضور 
داشتند و رس�ماً ضدانقلاب شدند. 
كس�ي ك�ه كش�ور را ب�ه بح�ران 
بكش�د و م�ورد حماي�ت امري�كا 
و اس�رائيل باش�د، ديگ�ر خ�ودي 
نيس�ت، اينها غيرخودي هس�تند 

مسئله مهم ديگر در اين انتخابات 
رقابت اس�ت. طبيعت�اً رقابت حق 
همه اس�ت و اينك�ه هم�ه بتوانند 
در صحن�ه حض�ور پي�دا كنن�د. 
خوشبختانه شوراي نگهبان فضاي 
خوبي را فراهم كرده است و رقابت 
گسترده اي در س�طح كشور وجود 
دارد و بايد همه نيروهايي كه نسبت 
به انقلاب دغدغ�ه و ولايت فقيه را 
قبول دارن�د، وارد صحنه انتخابات 
ش�وند و ب�ا همگرايي عم�ل كنند
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